

Mutrikuko eliza neoklasikoa

Mutrikuko eliza neoklasikoa

Gipuzkoan ez ezik, Euskal Herriko elizetako Neoklasikoetako onenekoak dugu Mutrikuko eliza. Arrazoi honegarik izendatu zen joan abenduan monumentu. Izendapen hau, nonbait ezta izan guzien gogoko, auriengo otsailarek bateko "Deia"-an M.A. letraz honi buruz artikulua argitaratu zuenaren ustez.

Dena dela, ezta egia monumentu izendatzeko hori elizako arduradunek aditzera eman gabe egin zenik. Baino, horrela izan balitz ere, legezkotzen. Gainera, monumentu inkotzea, azken batean, proposamena besterik ez da eta ukatzeko errekoorsa norma-higgin lezake, herri eliza, udaleteko edo anzo elkarlek, baina horiarako arrazoiak jarri beharko dira.

Europan edozein Estaduko legeen arabera, monumentu deklaratarearen konpromisu bakarra, geroko belaunaldiengana traunazaren lagunizeta da. Beste esamesok ez dakin nondik aterako zituen M.A.-ez izenpetzen zue-nak. Gainera, argitu beharrezko idurritzen zaii Bellas Artes batzordean Diputazioa eta Donostiarra Udala partaide direla, eta, gau egun, elizarrutiko arte-arduradun egiten duena ere bai. Beraz, hemendik atera kontua, gauzak ez dira nolanahi egiten.

Eta, herriak, aurreratagoak diren neurri berean, monumentuen alderako legeak orduan eta hertsia goak dira.

Mutrikuko parroquia, Aunztioko Andra Marien izenezko, eliza-arkitekturaren estilozan era berezi bat gordetzen duenetakoa da. Neoklasikorik ortodoxozen den oldetik. Silvestre Pérez (1767-1825) arkitektoak Espainiara ekarri zuen era berriztze hartako dugu. Bermeoko parroquia, Donostiarra udaleteko Zaharra, Bilbao Plaza Barria eta beste ditugu arkitekto haren adibidez onenak.

Mutrikuko elizaren projektua 1798-9. urteetan egingo da. Lehen harriaren jartzea 1803an izan zen eta 1845ean ideki zen elizikunetarako. Baino S. Pérez berak ez zuen erakia, bainik honen planuekin. Lake, eta Laskurainarki arkitekto mutrikuarren zendaritzapean erakia zen. Aureakk gresizar tajura eta zola eta erakia bizantinoa eraz. Kanopakalde guzia karratzen landuz egina da. Arkitektura aski hotza, Neoklasikoa guziaz bezala.

Eliza ez ezik bere inguruera ere diseinatu zuen Silvestre Pérez-ek. Oso ongi gainera Jose Ig. Linazasoro Permanencias y arquitectura urbana liburuaren 200-204 orrialdeetan ematen dituen xehezetasunen arabera, idea berriak emanaz. Hark planteatu zuen bezala, monumentua bera inguruari.

loturik ederrago zen, baina, zoritzarez, bere asmo hori ez zen jarraitu.

Espainian Ventura Rodriguez Neoklasikoaren bide barrietatik abiatu zenean, oraindik zalaniz ari zen, eta barrokoaren erak guzitxaz bertu ezinik ibili zen arteen. Juan Villanueva alde batetik eta Castañeda bestetik, Blondel-en ideak zabaldu zituzten eta Neoklasikoa goratze irten zen. Estilo berri honen buruan daude S. Pérez, J.A. Cuervo, Calles eta beste Euskal Herrikoen artean Ugaratemendia eta Olagibel.

Elizaren barnean, Pizkunde garaiko ohol bat, Jaiotza aruketen duena, 1790ean hondatutaz eman zen elizako agiri bakarra agian.

Baina barnean gordetzen den arte balorik ederrean Zurbaran-en lauki bat da. Kristoren agonía. Alturaz hiru metroko hurbilizan da eta zabalez bi. Ibarburu kalongeak emana. Eliza barnean berriren ari dilerak, bereretegon bertan merezi zuen lekuak. Ezer berririk egitea baino merkeagoa eta egokialagoa zen, eta obra harat honat erabili gabe behin betiko jarriko utzi guzien begi aurrean.

La declaración de un monumento significa el reconocimiento expreso de un inmueble que, por sus valores históricos y artísticos, pasa oficialmente a integrar el

patrimonio. Desde el momento de incoar el expediente, recibirá un tratamiento especial para su protección. Cualquier entidad o ciudadano puede solicitar la incoación, así como recurrir en contra de la declaración exponiendo sus razonamientos.

La declaración, como es natural, nunca perjudica los intereses del propio monumento, y si beneficia a su conservación. En este sentido las exigencias son mayores en los países más desarrollados. En el nuestro, quedan fundamentalmente aprobados a la Ley de 13 de mayo de 1933 y Decreto de 22 de julio de 1958.

La iglesia parroquial de la Asunción de Nuestra Señora de la Villa de Motrico, como obra arquitectónica, viene a marcar un hito en el estilo Neoclásico. Es el primer ejemplo y sin duda el más auténtico y ortodoxo de dicho estilo, introducido en España por Silvestre Pérez (1767-1825). El proyecto está fechado en 1798-99. La primera piedra se colocó en 1803 y se abrió al culto en 1845. La construcción la dirigieron, conforme a los planes del aragonés Silvestre Pérez, los arquitectos Manoel Vicente Laca y Mariano José de Lascuerain, vecinos de la villa.

Cuando en España Ventura Rodriguez, entre otros, se inclinaba a la nueva corriente sin acabar de desprenderse del todo de las influencias barrocas, Juan de Villanueva (formado al amparo de su hermano Diego antes de ir a Roma) junto con Castañeda, difunde decididamente un nuevo concepto.

Además de lo que representa la obra del renovado arquitecto Silvestre Pérez, el templo de Motrico es un monumento religioso más representativo del estilo Neoclásico. Provincia de Guipúzcoa. Una obra arquitectónica que muestra un gran interés provincial, pues aparte de su interés provincial, presenta una forma rotunda, si se mira de forma circular, que es la vez capaz de resistir mejor las fuerzas de tracción.

En el interior del templo se observa una tabla renacentista en la que se presenta el Nacimiento de Jesús, único resto del retablo de la antigua ermita de la villa, que se construyó en 1799.

Pero lo más precioso que se conserva en su interior es un cuadro que muestra al Cristo de la Agonía en el huerto de Lienzo que mide 272 por 160 cm. Dicho cuadro fue donado por el canónigo Juan de Motrico, que fue maestro-maestro de la catedral de Sevilla.

Juan San Román

¿Qué le pediría Vd. a una cuenta corriente?

Que me ayude en la administración de mi trabajo y mi casa.



GAK Kontu Korrontearren laburpen egunkariak egindako eragiketaren berri zehazki emango dizu: sarrerak, ordainketen helbideratzea, transferentziak, taloi-

ordainketak.... Erabil dezakezu, gainera, Txartela 6000 eta Auto 6000 zure bidaietan, gure Segurtasun-Kutxez eta gure Kutxa Automatikoez balia zaitezke, eta kredituak lortzeko posibilitatea daukazu.

CuentasCorrientes
CAP - GAK

El Servicio más completo en Guipúzcoa.



CAJA DE AHORROS PROVINCIAL DE GUIPÚZCOA
GIPUZKOAKO AURREZKI KUTXA PROBINTZIALA

El extracto diario de la Cuenta Corriente CAP te informará detalladamente de todas las operaciones realizadas: ingresos, domiciliación de pagos, transferencias, pagos con talones... Además podrás disponer de la Tarjeta 6.000 y Auto 6.000 para sus desplazamientos, utilizar nuestras Cajas de Seguridad, nuestros Cajeros Automáticos y contar con la posibilidad de obtener un crédito.

Infórmese en cualquiera de nuestras 109 oficinas. Una Cuenta Corriente CAP le ayudará en la administración de su trabajo y de su casa.